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AARHUS UNIVERSITET 

 
Mødedato: Tirsdag den 7. maj 2024, kl. 14.15-16.00 
Mødested: Frandsensalen, bygning 1430, lokale 231 
Mødeemne: Møde i studiemiljørådet på Aarhus Universitet  
 
Deltagere:  
Studiemiljørådets medlemmer: 
Prorektor: Berik Eika (forperson for Studiemiljørådet) 
Studenterrepræsentanter: Mathilde Vadsager Andresen, Anne-Sofie Balsgaard Brandt, 
Matilde Kold Aarre, Izabella Katharina Gosvig-Leach, Thomas Bjørn Aalstrup Ras-
mussen, Lærke Dueholm Jensen, Frederik Lindberg Callesen, Astrid Beck Fischer 
Fra uddannelses- og undervisersiden: Nanna Calmar Andersen, Maibritt Hjorth, Chri-
stian Bjerggaard Vægter, Asbjørn Steglich Petersen. 
Fra administrationen: Anna Bak Maigaard, Anne Christine Teglborg, Simon Jensby, 
Kirsten Langås Andersen. 
 
Gæster:  
Punkt 2: Kristian Thorn 
 
Fraværende:  
Jon Kristian Wandahl Hansen, Anastasia Vladimirovna Larsen og Trolle René Lin-
deroth. 
 
Sekretariat:  
Jens Bundgaard AU Uddannelse (Studiestøtte) 
  
 
1. Siden sidst 
Berit Eika bød velkommen til det andet møde i Studiemiljørådet, herunder til de tre 
nye medlemmer; Anne-Sofie Balsgaard Brandt, Matilde Kold Aarre og Kirsten Langås 
Andersen.   
 
I forventningen om, at referaterne ikke skal fylde på møderne, bedes studiemiljørådets 
medlemmer efter modtagelse meddele eventuelle indvendinger i forhold til referatet til 
Jens Bundgaard. 
 
Anna Bak Maigaard delte som opfølgning på første møde udarbejdede aftaler, princip-
per og indsigter vedrørende undervisnings- og eksamensplanlægning:  

• Fremover offentliggøres planer for undervisning og eksamen i det kommende 
semester senest hhv. 24. april og 24. oktober. 

• Alle fakulteter har vedtaget principper for planlægning af ’sammenhængende 
studiedage’ under hensyntagen til lokaleudnyttelse. 

• Analyser har vist, at eksamener 2. og 3. januar ikke vil kunne undgås især 
grundet et nødvendigt hensyn til at sikre tilstrækkelig tid mellem eksamener. 

 
Jens Bundgaard meddelte, at studiemiljørådets medlemmer nu er oprettet i PowerBI-
systemet med mulighed for at studere resultaterne fra studiemiljøundersøgelsen. 
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Side 2/4 2. Campus Aarhus og det fysiske studiemiljø; herunder kantiner 

Universitetsdirektør, Kristian Thorn præsenterede visioner, fakta og principper for 
campusudviklingen på AU. Herunder: 

- Ambitionen er at fastholde og udbygge et attraktivt studiemiljø. 
- AU er et ’comprehensive university’, hvor studerende (og ansatte) skal opleve 

udsyn og møde forskellige perspektiver. 
- Campus skal facilitere møder mellem mennesker. 
- Universitetsparken (det naturlige centrum) skal gives endnu mere liv blandt 

andet gennem bedre belysning og flere studenterrelaterede aktiviteter. 
- Det nye Biomedicinske Institut i Bartholinkomplekset ibrugtages fra juni 2024 

og vil blandt andet sikre, at der kan gennemføres laboratorieøvelser på højeste 
internationale sikkerhedsniveau. 

- Passager fra universitetsparken til universitetsbyen bidrager til at sikre et fæl-
les campusmiljø. 

- I universitetsbyen skal bygninger gives et moderne liv og smag af oprindelig 
pragt. Universitetsbyen tilføres 132 studieboliger. 

- Kantiner er vigtige og skal udvikles i kvalitet og omfang med ambitioner om at 
’komme op på en lidt højere klinge’. I den forbindelse er der truffet beslutning 
om fremover at arbejde med driftstilskud for at sikre en attraktiv balance mel-
lem udbud, pris og kvalitet. 

- Katrinebjerg skabes i et moderne bybillede med ’Strøg-udtryk’ og vil blive ud-
viklet yderligere i de kommende år. 

 
Studiemiljørådet havde en række bemærkninger til præsentationen: 

- Der er en mangel på indkøbsmuligheder i nærområdet eller på campus i dag-
ligdagen, før der kan tales om et helt byrum. 

- Der kan være behov for flere studieudvekslinger.  
- ’På-tværs’ mulighederne i oplægget er interessant og bør følges til dørs. 
- Spændende hvis ARTS kan samles på mere central placering. 
- Mange af principperne og visionen for det fysiske studiemiljø i universitets-

byen er gode og bør ligeledes lægges til grund for en opdatering af studiemil-
jøet i (de gule bygninger) i universitetsparken. 

 
3. Indspil fra studerende om det fysiske studiemiljø på fakulteterne. 
Izabella Gosvig-Leach og Thomas Rasmussen fra NAT præsenterede en række refleksi-
oner om et godt fysisk studiemiljø på fakultetet:  

- Det fysiske studiemiljø skal understøtte det psykiske. 
- Indbyder til at være der på alle tidspunkter – ’Et godt liv på uni’ med plads til 

det faglige og det sociale. 
- Er gennemtænkt til alle studerendes behov. 
- Open plan er lyse centrale rum ’fuld af smil’ med plads til individer og grup-

per, og som støjdæmpede og veludluftede skaber rum for hygge og arbejde. 
- Grupperum skal være lette at booke og give både plads og ro til fordybelse og 

gruppearbejde. 
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Side 3/4 - Enkeltlæsepladser er afskærmede pladser med lys og el i rolige lokaler/omgi-

velser. 
- Pause-oaser er frirum fra det faglige med behagelige møbler og plads til snak 

og leg. 
 
Mathilde Vadsager Andresen fra ARTS præsenterede en række refleksioner om et godt 
fysisk studiemiljø på fakultetet:  

- Artsrådet har i april 2024 vedtaget et politikpapir med etablerede holdninger 
til det fysiske studiemiljø (er vedlagt til inspiration). 

- Et godt fysisk studiemiljø er ikke rodet, støvet eller klistret. 
- IT og andre systemer såsom udluftning bør virke. 
- Studiemiljølokaler (kaffestuer, frokoststuer eller fællesrum) er multifunktio-

nelle og bør være styret af studerende tilknyttet et studie eller fagfællesskab. 
- Lokalmiljøet kan styrkes ved at samle (klumpe) de lokaler, en afdeling benyt-

ter sig af, så studerende og VIP færdes i samme miljø med hjemlig fornem-
melse. 

 
Studiemiljørådet havde en række bemærkninger til præsentationerne: 

- Studerende i studiemiljørådet skal inviteres med til workshops forbundet med 
masterplansudvikling. 

- Uheldigt, når bygninger kun benyttes til forskning og dermed mangler studie- 
og arbejdsmiljø. 

- Studerende skal kunne vide, når lokaler ikke bruges (og dermed er ledige). 
- Oversigter over studieegnede lokaler savnes. 
- Kan der være gennemsigtige døre og/eller skærme, der kan afsløre lokalers be-

nyttelse? 
 
4. Tænkes undervisning og studiemiljø ind, når der bygges nyt på AU BSS? 
Nanna Calmar Andersen, projektleder på BSS præsenterede udpluk, succeskriterier og 
principper fra campusudviklingsplanen: 

- Brugerperspektivet skal altid sikres i udviklingen af fremtidens universitet 
- Livet på hele campus er i fokus og herunder at brugen af rum og områder pri-

mært har fokus på en velfungerende hverdag. 
- Oprettelse af 1) åbne studiezoner og uformelle mødesteder, 2) grupperum og 

møderum samt 3) Foreningslokaler 
- Skabe steder for de mange og de få gennem fokus på social bæredygtighed. 
- Social integration og lokale tilhørsforhold på institutter gennem variation. 

 
5. Gruppedrøftelse om fysisk studiemiljø: Hvilke rum vil vi gerne mødes i? 
Studiemiljørådets refleksioner om det fysiske studiemiljø:  

- Dejligt med fokus på studiemiljø i nye brygninger, men husk de gamle. 
- Gør grupperum synlige. 
- Det naturlige (ikke arrangerede) møde mellem studerende og underviser skal 

have mere fokus. 
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Side 4/4 - I udviklingen af oaser kan der i de gule bygninger læres meget fra det konge-

lige bibliotek, som har ramt ’tæt på hverdagen’. 
- Husk ’fundamentals’: Lys, luft og tilgængelighed. 
- AU er et fysisk hjem for studerende og ansattes hverdag. 

 
6. Studiemiljørådets temaer i efteråret 2024 
Studiemiljørådet drøftede temaforslag. Der var stemning for, at:  

- Studiestart som tema onsdag den 25. september. 
- Psykisk studiemiljø som tema tirsdag den 26. november. 

 
Desuden blev det besluttet at udvide studiemiljørådets møder til 2 ½ time. 
 
Endelig blev det fra rådet bemærket, at bilag til mødeforberedelse i begrænset omfang 
er velkomne.  
 
7. Kommunikation fra mødet 
Studiemiljørådet konkluderede på dagens tema:  

- Gamle lokalers liv skal dyrkes mere. 
- Lys og luftkvalitet er basalt. 
- Variation og fleksibiliteten i anvendelsesmuligheder af lokalerne er vigtig for 

det fysiske studiemiljø. 
- Siden første møde i studiemiljørådet er priserne blevet en del af kantineud-

buddet, og rådet roser det besluttede driftstilskud til kantiner på campus. 
 
Berit Eika takkede for deltagelsen! 
 


